

Институт адвокатуры в Великом княжестве Литовском в XVI в.

**Беляев Михаил Петрович,
доцент кафедры правоведения
Российского университета кооперации,
кандидат исторических наук
babek-han@mail.ru**

Статья посвящена зарождению и развитию института адвокатуры в Великом княжестве Литовском в XVI в. Магдебургское право оказало влияние на становление адвокатуры. Статут 1529 г. посвятил всего одну статью адвокатской деятельности. Она запрещала иностранцам быть адвокатами. В период 1529–1566 гг. происходило сближение статутного, обычного и Магдебургского права. На этой основе продолжил развиваться институт адвокатуры. Статут 1566 г. завершил оформление института адвокатуры. Он содержал больше статей, посвященных адвокатам. Статут 1566 г. сформулировал некоторые правила адвокатской этики, установил ответственность за нарушение адвокатом своих обязанностей. Предательство адвокатом своего клиента каралось смертью. Статут 1588 г. стал наиболее систематизированным законом Великого княжества Литовского, который подробно регламентировал порядок судебной защиты. Он продолжил традиции в отношении регулирования адвокатуры.

Ключевые слова: Великое княжество Литовское, Магдебургское право, Статут, прокуратор, адвокат.

The Advocacy Institution in the Grand Duchy of Lithuania in the XVI Century

**Belyaev Mikhail P.
Associate Professor of the Department of Legal Studies
of the Russian University of Cooperation
PhD (History)**

The article is devoted to the origin and development of the institution of advocacy in the Grand Duchy of Lithuania in the 16th century. Magdeburg law influenced the formation of the legal profession. The Statute of 1529 devoted only one article to advocacy. She forbade foreigners to be lawyers. In the period 1529–1566 there was a rapprochement of statutory, customary and Magdeburg law. On this basis, the institution of the bar continued to develop. The Statute of 1566 completed the design of the institution of the Bar. It contained more articles on lawyers. The 1566 Statute formulated certain rules of advocacy ethics, and established liability for a lawyer's violation of his duties. Betrayal by the lawyer of his client was punishable by death. The Statute of 1588 became the most systematic law of the Grand Duchy of Lithuania, which regulated in detail the procedure for judicial protection. He continued the tradition of regulating the legal profession.

Keywords: Grand Duchy of Lithuania, Magdeburg Law, Statute, procurator, lawyer.